



**EUROPÄISCHE KOMMISSION**  
GENERALDIREKTION INNERES

Der Generaldirektor

Brüssel, den **27 OCT. 2010**  
HOME A3 JV(2010)787644

Sehr geehrter Herr Botschafter,

das Bundesverfassungsgericht hat am 2. März 2010 entschieden, dass die deutschen Rechtsvorschriften zur Umsetzung der Richtlinie 2006/24/EG des Europäischen Parlaments und des Rates vom 15. März 2006 über die Vorratsspeicherung von Daten, die bei der Bereitstellung öffentlich zugänglicher elektronischer Kommunikationsdienste oder öffentlicher Kommunikationsnetze erzeugt und verarbeitet werden, und zur Änderung der Richtlinie 2002/58/EG<sup>1</sup> gegen das Grundrecht auf Schutz des Telekommunikationsgeheimnisses verstoßen<sup>2</sup>.

Die Kommission hat die Bundesregierung am 14. April 2010 schriftlich gebeten, zu erklären, wie Deutschland angesichts des oben genannten Urteils dieser Richtlinie nachkommen wird. Das Schreiben wurde am 16. Juni 2010 via EU-Pilot erneut übermittelt.

Ihre Regierung antwortete am 23. Juni 2010 und bat um die Möglichkeit eines Gesprächs, falls die Kommission genauere Erläuterungen über das Verfahren für die Umsetzung der Richtlinie zur Vorratsdatenspeicherung und die Folgen des Urteils des Bundesverfassungsgerichts wünsche.

Die Kommission begrüßt die Möglichkeit, diese Frage zu besprechen. Ich darf die zuständigen Behörden Ihres Landes zu einem Treffen einladen, um den derzeitigen Stand des Gesetzgebungsverfahrens in Deutschland sowie Zeitpunkt und Inhalt neuer Rechtsvorschriften angesichts des Urteils des Bundesverfassungsgerichts zu besprechen.

Meine Dienststelle wird mit Ihren Dienststellen Kontakt aufnehmen, um den Zeitpunkt des Treffens zum frühesten Ihren Behörden möglichen Termin festzulegen.

Mit vorzüglicher Hochachtung

  
Stefano Manservigi

**Herrn Botschafter**  
**Ständiger Vertreter der Bundesrepublik Deutschland bei der Europäischen Union**  
**Rue Jacques de Lalaing 8-14**  
**1000 Brüssel**  
**Belgien**

<sup>1</sup> ABl. L 105 vom 13.4.2006, S. 54.  
<sup>2</sup> 1 BvR 256/08, 1 BvR 263/08, 1 BvR 586/08



EUROPEAN COMMISSION  
DIRECTORATE GENERAL HOME AFFAIRS

The Director-General

Brussels,  
HOME A3 JV(2010)787644

Your Excellency,

The German Constitutional Court ruled on 2 March 2010 that the national legislation transposing Directive 2006/24/EC of the European Parliament and of the Council of 15 March 2006 on the retention of data generated or processed in connection with the provision of publicly available electronic communications services or of public communications networks and amending Directive 2002/58/EC<sup>1</sup>, is incompatible with the constitutional right of the privacy of telecommunications<sup>2</sup>.

The Commission has written to your government on 14 April 2010, requesting it to explain how Germany will comply with this Directive in view of the above-mentioned ruling. The letter was resubmitted via "EU Pilot" on 16 June 2010.

Your government replied on 23 June 2010, in which it requested the opportunity of a discussion in case the Commission would like further clarifications about the procedure for the implementation of the Data Retention Directive and the consequences of the ruling of the Constitutional Court.

The Commission welcomes the opportunity to discuss this issue. I have the honour to invite the competent authorities of your country to a meeting with my department to discuss the current status of the legislative process in Germany, including the timing for the presentation of new legislation, and its content in the light of the ruling of the Constitutional Court.

My department will be in contact with your services to schedule a meeting date at the earliest convenience of your authorities.

Yours faithfully,

Stefano Manservigi

**His Excellency Mr Peter Tempel**  
**Permanent Representative of Germany to the European Union**  
**Rue Jacques de Lalaing 8-14**  
**B-1000 Brussels**

<sup>1</sup> OJ L 105/54 of 13 04 2006

<sup>2</sup> ref. 1 BvR 256/08, 1 BvR 263/08, 1 BvR 586/08